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Kedves testvéreim a Krisztusba vetett hit által! 

 

Pünkösdkor két féle teológiai hangsúlya is van a Szentlélek ünnepének: egyfelől a 

Szentlélek kitöltetésének alkalma, másfelől az egyház születésének ünnepe is pünkösd, mert 

ekkor alakult az első keresztyén gyülekezet, a jeruzsálemi gyülekezet. 

Ma az első fogalomra teszem a hangsúlyt, arra, hogy pünkösd a Szentlélek ünnepe.  

Mi, vagy ki ez az úgynevezett Szentlélek? A Szentlélek maga az Isten, hiszen Isten lélek. 

A Szentlélek a Szentháromság Isten hármas arculatának egyike. Isten az atyai arculatával 

felettünk van, a jézusival mellettünk, a Szentlélekkel pedig bennünk. A Szentlélek nem más, 

mint a bennünk munkálkodó isteni lélek, ami nem tévesztendő össze a jó természetünkkel. Az, 

hogy nem teszem a rosszat, vagy, hogy teszem a tanult jókat, az önmagában nem a bennem 

cselekvő isteni lélek. De az, hogy keresem Isten akaratát, és teszem azt a jót, amire Isten 

elhívott, az már a Szentlélek munkája. A Szentlélek tehát alakítja a természetemet, de nem 

azonos a bennem eleve meglevő jó természettel, lelkülettel. 

A Szentléleknek az emberben hely, úgy értem nyitottság kell arra, hogy az egyéb dolgok 

ne szorítsák azt az ember lelkivilágából: igényesség kell, hogy legyen benne, hogy nyitott 

legyen Istenre, és engedje őt benne munkálni. Ezt látjuk igénkben mind az apostoloknál, mind 

pedig a megkeresztelteknél. Az apostolok imádkoztak és várták Isten válaszát. Sok napon 

keresztül. És egyszerre megkapták. És akkor nekibátorodtak arra az üzenet továbbadásra, ami 

a világ legnagyobb üzenete: az értünk élt, meghalt és feltámadott Jézusról tettek bizonyságot. 

A tömeg a nyelvcsoda láttán nyitott volt a tanításra, és az igehirdetést hallgatva az jó táptalajt 

kapott a szívükben, úgyhogy gyümölcsöző módon egy remek keresztyén gyülekezetet 

teremtett. Még egyszer kiemelem: ahol minden egyébnek van helye, csak Isten megelevenítő 

szavának nincs, ott Isten Szentlelke nem tör be erőszakosan az ember lelkébe. Csak azt az 

embert tudja és akarja átjárni, aki nyitott arra az isteni többletre, aminek a hiányát érzi. 

Aztán a Szentlélek következő jellegzetessége, hogy egy akaratra hív. Egy nyelvre, egy 

keresztségre, egy hitre. Ez az egység átélés minden időben nagyon fontos az embernek. Az 

ezoterikusok az univerzummal való egyesülés csodájáról szeretnek áradozni, ami bizonyára 

nagy élmény, de van benne valamilyen személytelenség. Mi keresztyének a közös hit átélését 

tartjuk elemi erejű csodának, ami tényleg összeköt, ha nem is minden emberrel, de egyrészt az 

élő és személyesen velünk kapcsolatban levő Jézussal, másrészt mindazokkal, akik Jézust 

szeretik. 

A harmadik üzenet a Szentlélek munkájáról, megjelenéséről, kitöltetéséről a pünkösdi 

történet alapján az, hogy az Isten lelke átjárta őket. Tetőtől talpig. És nem csak megérintette. 

Sok magát keresztyénnek hívő ember a vallásgyakorlatában sajnos nem engedi, hogy Isten 

Szentlelke átjárja, hanem csak egy kevés pozitív lelki élményt akar. Karácsonyi melegséget, 

szilveszteri vallásos hangulatot, nagypénteki áhítatot, húsvéti optimizmust és így tovább. Isten 

ennél lényegesen többet akar és tud adni. Önmagát. Azt, hogy az ember telítődjék Istennel. 

Istennel, aki lélek, Szentlélek. De ez hogyan történhet ez meg? 

Ezt az isteni lélekkel beteljesedést sajnos hajlamosak az emberek élményszerűséghez 

kötni, lelki izgalmakhoz, ahol minél nagyobb a látványosság, annál inkább úgy érzik, hogy 
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most isteniek lettek, de ez a gondolkodás távol áll a valóságtól. Isten sokkal inkább az igéje 

által való kijelentés alapozásával és az ember lelki változásában tölti be az embert a maga 

Szentlelkével. Ahogyan azt igénkben is olvastuk. Péter elemi örömmel Jézusról tanít, az 

emberek pedig megrendülten kérdik, hogy mégis mit tegyenek? A csodás jelek a bibliai 

történetben csak figyelemfelkeltésre voltak jók, de nem arra, hogy ezt látva az emberek érett 

hitű, Szentlélekkel megtelt emberekké váljanak. 

A következő üzenet Isten Szentlelkéről az ige alapján az, hogy a Szentlélek munkája vagy 

eleve több ember között és bennük történik, vagy pedig az egyénben úgy működik, hogy 

másokért való legyen. A Szentlélek mindig embert szeretővé tesz. A szó legnemesebb 

értelmében humanistává. De nem úgy, hogy elérzékenyülök, hanem úgy, hogy húsba vágóan 

szeretek. Erről a húsba vágó Szentlélekről látjuk, hogy szolgálatra hív. Egymásért és egymással 

imádkozni, felelősen keresni, tanulni Isten akaratát hiteles bizonyságtevőktől, ami által aztán 

egymást jobban lehet szeretni. A gyülekezetben bizonyos mértékű vagyonközösségre hív. 

Közös liturgiai alkalmakra. Igények komolyan vételére, kihívások felismerésére és abban való 

cselekvésre. A Szentlélek közösségi emberré tesz, felelős hittestvérré. 

Azt is látjuk igénkben, hogy a Szentlélek Jézussal köt össze. Péter például nem arról szólt, 

hogy milyen nagyszerű érzés nyelveken szólni, hanem arról, hogy ki az a Jézus, akivel, aki által 

az élet teljes. Igehallgatóként tehát ugyanúgy, mint akkor a tömeg, hallok Jézusról, és ez által 

látom, előttem van, értem, hogy mit jelent miattam, helyettem érettem szenvednie. És mit jelent 

az, ahogyan mindenkit keresett, hogy üdvözítse, köztük engem. A Szentlélek által tudja az 

ember jobban megérteni Jézust, annyira, hogy a bensőjévé váljon a logikája.  

Aztán a Szentlélek az ember lelkét a múlt-jelen-jövő lelki dolgainak helyes 

értelmezésében – beleértve a bűnei kérdését - a helyére teszi. A múlt helytelen dolgaival 

szakítást eredményez. Olyan, mint ha valamilyen pszichológusnál-vagy pszichiáternél lenne az 

ember azzal a céllal, hogy az elrontott életét helyre tegye. Szabaddá tegye. Csak éppen ez 

ingyenes és Jézus tényleg ismeri a lelkünket és tényleg szereti és tényleg a legjobbat tudja 

belőlünk kihozni elménk megújulása által. Az az első jeruzsálemi gyülekezet olyan katarzist élt 

át a lelki feloldozásban, szabadságban, tettre készségben, ami páratlan élmény volt. Átélték a 

bűn iszonyú súlyát, de azt is, hogy nincs már semmiféle kárhoztató ítélet azok ellen, akik a 

Krisztusban vannak. Megtértek és a lelkük haza tért. Lelki otthonuk lett már e világban, de nem 

a világtól. 

Aztán a Szentlélek új képességeket, változásokat adhat, például újszerű beszédet, vagy 

gondolkodásmódot. A tanítványokból is bátor hitvallók lettek. De abból a többezres 

személytelen tömegből is egy igazán bensőséges, figyelmes gyülekezetet kovácsolt. Ma is 

teremthet nekünk például káromkodás nélküli beszédet, vagy kevesebb szót, vagy új szavakat, 

vagy alázatos beszédet, vagy bizonyságtevőt Istenről, vagy figyelmesen fogalmazót, vagy 

éppen teremthet új meglátást a családi életünkben, vagy olyan érdeklődésre nyithat, ami addig 

nem volt.  

A Szentlélek egyébként nem feltétlenül ad új képességeket, olykor csupán egyszerűen 

döntésre hív valami jó mellett, mert Isten bennem szeretne élni. A fejem, kezem, lábam, szájam 

hogyan munkálhatja Isten dicsőségét? Csodálatos a lehetőség, ha ezek a szerveink áldottá 

válnak és nem önzőségünk megnyilvánulásaivá… A jeruzsálemiek olyan meghatóan tisztán 

tudtak egymásért élni és egymással osztozni… 
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Testvéreim! Összefoglalóan elmondhatjuk: Isten Szentlelke ama első pünkösdkor azt adta 

az emberiség elé, amire az óta is annyira vágyik: isteni szent lelket. Nem úgy, hogy nagyszerű 

emberek vallási-vagy erkölcsi teljesítménnyel megistenültek, hanem úgy, hogy a jézusi 

örömhírt befogadták a szívükbe és azonnal azt az életet kezdték élni, amit 2000 év után is a föld 

minden pontján minden kultúrában és minden időben vállalható. Ott pünkösdkor a tanítványok 

engedték, hogy Isten Lelke helyet kapjon az életükben, sőt átjárja őket. Ma is ezt teszi és akarja 

az Isten. A mi dolgunk nem erőlködni a vallás által egy szebb világért, vagy tisztább belső 

lelkivilágért, hanem csak engedni Jézus lelkét bennük munkálni. Persze nem valamilyen 

exluzív, titokzatos vallásgyakorlattal, hanem Isten Jézusban megvalósított kijelentésének 

befogadásával. A többi jó dolog, a sok áldás majd jön innentől magától szépen. Ámen. 


